
Odysseus Summer School 2025

BOURSES D’ÉTUDES
POUR RÉFUGIÉS

Cours d’été Odysseus 2025

SCHOLARSHIPS
FOR REFUGEES



About the Summer School

The Summer School is organised by the Odysseus Academic Network. It provides a comprehensive and
up-to-date overview of Immigration and Asylum Law and Policy of the European Union (EU). Participants
will benefit from both theoretical and practical insights, delivered by leading academics, practitioners,
and EU officials. Special attention will be given to recent legislative, jurisprudential, and political
developments at EU level. 

About the Student-Refugee Scholarships

This initiative is a response to the current asylum situation in Europe and aims to provide refugee students
with the opportunity to gain knowledge in EU immigration and asylum law. It is intended to support their
integration in Europe, particularly by allowing them to engage with European academics and continue
their studies, which may have been interrupted due to forced departure from their home countries. Since
2016, 35 refugees from diverse backgrounds have benefited from the Refugee Scholarship to attend the
Summer School. They come from countries such as Iraq, Afghanistan, Syria, Eritrea, Ukraine, Sudan, and
many others.

The scholarship covers registration fees, travel costs, and accommodation for the entire duration of the
Summer School. Only persons officially recognised as refugees or as beneficiaries of subsidiary or
temporary protection may apply. Asylum seekers are not eligible. The deadline to apply is June 1, 2025.

ODYSSEUS SUMMER SCHOOL IN EU
IMMIGRATION AND ASYLUM LAW & POLICY

The Odysseus Academic Network in collaboration with the United Nations High Commissioner
for Refugees (UNHCR) calls for applications from refugees for the 25th edition of its Summer
School on EU Immigration and Asylum Law and Policy (Brussels, 30 June – 11 July 2025).

Discover the testimonials of previous Student-Refugees!

Reshad Jalali (Afghanistan) Abdulhamid Zahidi (Afghanistan)Camila Vargas (El Salvador)

https://odysseus-network.eu/2025-summer-school/
https://odysseus-network.eu/scholarships-for-refugees-2025/
https://youtube.com/shorts/fiw8eiKnRe4
https://youtube.com/shorts/fXqzDFwjF1Q
https://www.youtube.com/watch?v=OroKNhafHuw
https://youtu.be/LuQPjBaR_PM
https://www.youtube.com/watch?v=OroKNhafHuw


How to Apply (before June 1, 2025):

1. Fill in the online form and select the “Refugee” option under course fees.

2. Send the following documents by email to odysseus@ulb.be: 

Your CV, detailing your education and/or relevant experience;

A short motivation letter explaining how attending the Summer School would benefit you;

Proof of protection status, including the country that granted it and the date;

A copy of your residence permit

A copy of your passport or ID card if you have one

Please merge all these documents into one single PDF file (e.g. using iLovePDF) before submitting.

📩     For more information, please contact: odysseus@ulb.be 

The initiative being entirely self-financed, the Odysseus Network cannot fund alone this
initiative. It has therefore launched a crowdfunding campaign. We hope to fully fund
around ten participants who hold refugee or subsidiary protection status in Europe.
Thanks in advance for any donation, small or big, all are welcome!

Have a look at our ‘Refugee Voices‘ booklet wherein the refugee students of the 2024
edition of Summer School present themselves.

Eligibility Criteria

Hold refugee or subsidiary/temporary protection status in a EU country. Preference may be given to
those granted protection between 2023–2025.

Have at least a Bachelor’s degree in Law or a related field, or equivalent professional experience (e.g.,
with NGOs).

Have a working knowledge of English or French.

Mohammad Kabbani (Syria)Alina Kokanko (Ukraine)

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSd9eba6m0CjJAOkKIsMRP21hNhHrag7tcwIX2EJklzbd-o8Pw/viewform
mailto:odysseus@ulb.be
https://www.ilovepdf.com/
mailto:odysseus@ulb.be
https://odysseus-network.eu/
https://gogetfunding.com/scholarships-for-refugees-2025/
https://odysseus-network.eu/wp-content/uploads/2024/09/2024-REFUGEES-VOICES-1.pdf
https://www.youtube.com/watch?v=OroKNhafHuw
https://youtube.com/shorts/fiw8eiKnRe4
https://studio.youtube.com/video/OroKNhafHuw/edit
https://youtu.be/EySHj0daI68


À propos du cours d'été

Le cours d'été est organisé par le Réseau Académique Odysseus. Il offre une présentation complète et
actualisée du droit et des politiques européennes en matière d'immigration et d'asile. Les participants
bénéficieront d'enseignements à la fois théoriques et pratiques dispensés par des universitaires de
renom, des praticiens expérimentés et des hauts fonctionnaires européens. Une attention particulière
sera portée aux évolutions récentes de la législation, de la jurisprudence et des politiques de l'Union
européenne.

À propos des bourses pour étudiants réfugiés

Cette initiative répond à la situation actuelle de l'asile en Europe et vise à offrir aux étudiants réfugiés
l'opportunité d'acquérir des connaissances en droit européen de l'immigration et de l'asile. Elle a pour
objectif de soutenir leur intégration, notamment en leur permettant d'échanger avec des universitaires
européens et de poursuivre leurs études parfois interrompues en raison de leur départ forcé de leur pays
d'origine. Depuis 2016, 35 réfugiés issus de divers horizons ont pu bénéficier d’une bourse grâce à ce
programme. Ils viennent de pays tels que l’Irak, l’Afghanistan, la Syrie, l’Érythrée, l’Ukraine, le Soudan et
bien d’autres encore.

Seules les personnes reconnues officiellement comme réfugié ou bénéficiaire de la protection subsidiaire
/ temporaire peuvent postuler. Les demandeurs d’asile ne disposant pas encore d’un statut de protection
juridique ne sont PAS éligibles. La date limite pour candidater est le 1er juin 2025.

COURS D’ÉTÉ ODYSSEUS SUR LE DROIT ET LA
POLITIQUE D’IMMIGRATION ET D’ASILE DE L’UE

Découvrez les témoignages de précédents étudiants-réfugiés!

Le Réseau Académique Odysseus lance en collaboration avec le Haut Commissariat des
Nations Unies pour les Réfugiés (HCNUR) un appel aux candidatures de réfugiés pour la 25ᵉ
édition de son Cours d'Été sur le Droit et Politique d'Immigration et d'Asile de l’Union
Européenne (Bruxelles, du 30 juin au 11 juillet 2025).

Reshad Jalali (Afghanistan) Abdulhamid Zahidi (Afghanistan)Camila Vargas (El Salvador)

https://odysseus-network.eu/cours-dete-2025/
https://odysseus-network.eu/cours-dete-2025/bourse-de-soutien-pour-refugies-2024/
https://youtube.com/shorts/fiw8eiKnRe4
https://youtube.com/shorts/fXqzDFwjF1Q
https://www.youtube.com/watch?v=OroKNhafHuw
https://youtu.be/LuQPjBaR_PM
https://www.youtube.com/watch?v=OroKNhafHuw


Comment postuler (avant le 1er juin 2025):

1. Remplir le formulaire de candidature en ligne en sélectionnant l’option réfugié 
dans la rubrique des frais d'inscription.

2. Envoyer en parallèle les documents suivants par e-mail à odysseus@ulb.be :

Votre CV, précisant votre parcours académique et professionnel;

Une lettre de motivation expliquant votre 'intérêt à participer au cours d'Été;

Une preuve de votre statut de protection précisant le pays d’octroi et la date;

Une copie de votre titre de séjour

Une copie de votre passeport ou carte d’identité si vous en disposez.

Merci de fusionner tous ces documents dans un seul fichier PDF (par exemple avec iLovePDF) avant de les
envoyer.

📩 Pour toute information complémentaire, contactez : odysseus@ulb.be

Ce projet entraîne des coûts que le Réseau Odysseus ne peut supporter seul. Celui-ci
est en effet entièrement auto-financé et ne reçoit aucun soutien financier. C’est
pourquoi nous lançons une campagne de financement participatif dans l’espoir de
financer la participation d’une dizaine de personnes. Merci d’avance pour vos dons,
petits ou grands, tous sont bienvenus!

Découvrez notre livret ‘Refugee Voices‘ dans lequel les étudiants réfugiés de l’édition
2024 du cours d’été 2024 se présentent.

Critères d'éligibilité

Être reconnu comme réfugié ou bénéficiaire de la protection subsidiaire / temporaire dans un pays
européen. Une préférence pourra être accordée aux personnes protégées entre 2023 et 2025.

Être titulaire au minimum d’un diplôme de bachelier en droit ou dans un domaine connexe, ou
disposer d’une expérience professionnelle équivalente (par exemple auprès d’une ONG).

Avoir une bonne maîtrise de l’anglais ou du français.

Mohammad Kabbani (Syria)Alina Kokanko (Ukraine)

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSd9eba6m0CjJAOkKIsMRP21hNhHrag7tcwIX2EJklzbd-o8Pw/viewform
mailto:odysseus@ulb.be
https://www.ilovepdf.com/
mailto:odysseus@ulb.be
https://odysseus-network.eu/
https://gogetfunding.com/scholarships-for-refugees-2025/
https://odysseus-network.eu/wp-content/uploads/2024/09/2024-REFUGEES-VOICES-1.pdf
https://www.youtube.com/watch?v=OroKNhafHuw
https://youtube.com/shorts/fiw8eiKnRe4
https://studio.youtube.com/video/OroKNhafHuw/edit
https://youtu.be/EySHj0daI68

